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Hiter razvoj znano
sti in tehnike silita 
človeka v to, da se 
na svojem delov
nem mestu v celoti 
posveča delu, ki je 
zvečine enolično in 
nenehno podrejeno 
doseganju boljših de
lovnih uspehov.Tako 
delo pa utruja bolj 
umsko kakor fizično, 
zato je opaziti pove
čano željo po rekre
aciji.

Rekreacija delovnih 
ljudi je zelo širok po
jem, ki ne pomeni 
samo športnega u- 
dejstvovanja, ampak 
vsako dejavnost iz
ven delovnega mes
ta, ki je namenjena 
sprostitvi delavca.

Rekreacija so izleti, 
dopusti.športna udej
stvovanja, delovanja 
v kulturnih skupinah, 
skratka vse, kar je 
namenjeno telesni in 
duševni sprostitvi in 
česar se je moderni 
človek lotil z name
nom, da pozabi na 
enoličnost dela.

Kdor si je v svoje 
življenje vključil re
kreacijo, si olajša de
lo na delovnem mes
tu, na delo prihaja 
bolj sproščen in bolj 
pripravljen na reše
vanje težav.

Izrek »Zdrav duh v 
zdravem telesu« da
nes še posebej velja, 
poznali pa so ga že 
stari Rimljani.
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LESARIADA

Na mreži — tekmo opazuje tudi sekretar republiškega sindikata za 
industrijo

Ženske so dobro kegljale

Kegljači so še posebej navdušili

Veselje po zmagi

Lesariada, največja športna 
prireditev lesne industrije Slove
nije, je bila letos v Novi Gorici. 
Med več kot 1800 udeleženci je 
nastopalo tudi 72 članov našega 
kolektiva, in sicer: moški v ke
gljanju, odbojki, šahu, nogome
tu, balinanju, streljanju, ženske 
pa v odbojki, keglanju, šahu in 
streljanju.

Lahko rečemo, da so naši 
predstavniki častno zastopali 
Novoles na tako velikem te
kmovanju, saj so dosegli nekate
re uvrstitve nad pričakovanjem. 
Oglejmo sijih nekoliko.

— odbojka-ženske: 2. mesto 
med štirinajstimi ekipami;

— kegljanje — moški: 4. me
sto med 18 ekipami;

— odbojka — moški: 4. me
sto med 18 ekipami;

— šah — ženske: 6 mesto 
med 11 ekipami;

— kegljanje — ženske: 8. me
sto med 19 ekipami;

— streljanje — moški 14. me
sto med 40 ekipami;

— balinanje — moški: 14. me
sto med 20 ekipami;

-šah - moški: 16. mesto 
med 29 ekipami;

— streljanje — ženske: 22. 
mesto med 26 ekipami;

— nogomet — moški 29. me 
sto med 33 ekipami.

Posebej bi bilo potrebno po
hvaliti poleg odbojkaric še mo
ško kegljaško ekipo, ki je dose
gla tako visoko uvrstitev pred
vsem zaradi resnosti in 
prizadevnosti pri vadbi, saj le 
načrtno delo, zasnovano na 
množičnosti, lahko vodi k bolj
šemu uspehu.

V skupni razvrstitvi je Novo
les na 8. mestu med 44 udeleže
nimi podjetji, kar je zadovolji
vo, saj je uvrščen za eno mesto 
bolje kot lani.

Za konec bi bilo potrebno 
povedati, da opažamo med naši
mi tekmovalci premalo mladi
ne, ki bi poživila tekmovanje in 
pripomogla k boljšim rezulta
tom. Verjetno je vzrok tudi v 
tem, da premalo skrbimo za 
športno množičnost v podjetju, 
saj bi tako dosegli možnost iz
bora tekmovalcev in s tem bolj
še rezultate na končnih tekmo
vanjih. Množična rekreacija za
poslenih je pač osnovni namen 
vseh sindikalnih tekmovanj.

Kot vedno doslej bomo tudi 
letos pripravili program letnega 
pouka s člani civilne zaščite in 
partizanske enote v podjetju. 
Spored pouka je letos precej obi
len in bo zahteval od vsakega 
člana civilne zaščite, zlasti pa še 
od komandirjev enot CZ in PE, 
kar največ skrbi in prizadevnega 
dela. Skromno število predvide
nih ur pouka vsebuje kljub temu 
precej gradiva, zato se bomo mo
rali v delo vživeti in se učiti z 
zavestjo: samo solidno znanje 
nam lahko zagotovi uspešno ure
sničevanje začrtanih nalog. To 
pa je naša dolžnost in pravica.

Naj za začetek obudimo zna
no misel, da je civilna zaščita va
žen in bistven sestavni del sploš
nega ljudskega odpora in s tem 
naše celotne narodne obrambe. 
Na to ne smemo nikoli pozabiti. 
Vedno moramo biti ustrezno 
pripravljeni, da lahko takoj pri
skočimo na pomoč ljudem, če 
jih zadene nesreča. Zato naj ne 
bo odveč misel: čim bolj bomo 
o nevarnostih in nesrečah po
učeni ter sposobni za boj proti 
njim, tem lažje in pravilneje bo
mo izpolnjevali humanistične in 
državljanske dolžnosti.

Na koncu
bo vaja

Po oceni odbora (SLO) v na
šem podjetju smo že z doseda
njim poukom v enotah civilne 
zaščite in PE dosegli zelo dobre 
uspehe. V preteklih letih so ime
le naše enote več samostojnih in 
skupnih vaj, ki so bile zelo do
bro izpeljane. Na vajah smo po
kazali precejšnjo požrtvovalnost, 
iznajdljivost, tovarištvo in visoko 
zavest. Zlasti so se izkazale teh- 
nično-reševalna, OAE in sanite
tna enota, ki so pokazale na 
skupni vaji v letu 1972, da lahko 
tudi uspešno rešujejo poleg teo
retičnih tudi zapletene praktič
ne naloge. Seveda so tudi druge 
naše enote CZ in PE usposoblje
ne za reševanje nalog.

Ob taki oceni dosedanjih 
uspehov in usposobljenosti čla
nov enot CZ v tovarni se bomo 
spoprijeli z učnim gradivom, 
predvidenim za 1973. Vsi vemo: 
znanja ni nikoh preveč. Novo 
znanje izkušnje, nam bodo po
magale, da bomo še bolj priprav
ljeni in usposobljeni v enotah CZ 
in PE v našem podjetju.

Način pouka, pa tudi gradiva 
zanj, bo letos nekoliko spreme
njen. Učno gradivo bo bolj prila
gojeno našim potrebam. Nekate
ra predavanja bodo skupna za 
vse enote, saj sodimo, da bo tak 
način dela zagotovil večje in ko
ristnejše uspehe. To velja zlasti 
za izmenjavo izkušenj. Hkrati s 
tem bomo tudi zmanjšali število 
ur, predvidenih za pouk v eno
tah CZ in PE.

Večina enot je začela s 
poukom v marcu. Ze na prvi uri 
so udeleženci pokazali, da se bo
do resno lotili gradiva in da ga 
hočejo uspešno obvladati. Po 
končanih predavanjih bo prak
tična vaja v okviru tovarne.

JURE DRAGO VIC
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IZ DELA SAMOUPRAVNIH ORGANOV
DELAVSKI SVET

je na seji 25. 4. 1973 obravnaval 
gospodarski načrt podjetja, kjer je 
bilo med drugim ugotovljeno, da ga 
sprejemamo z zakasnitvijo. Vzroke 
je potrebno iskati predvsem v nepre
glednosti stanja na področju suro
vin, trga in ostalih učinkov stabiliza
cijskih ukrepov. Vsekakor bo načrt 
težje uresničiti kot v prejšnjih letih, 
ker se pogoji gospodarjenja zelo hi
tro menjajo. Največ teže pri tem bo
do nosili strokovnjaki iz operative, 
ki se bodo morali zelo hitro prilaga
jati novemu stanju, zato jim bo po
trebno pomagati in razumeti težave, 
v katerih bodo. Za uspešno realiza
cijo načrta bo podjetje uredilo:

1. preusmerilo čimveč proizvod
nje v izvoz zaradi bolj stabilnega tu
jega tržišča in izboljšanja likvidno
sti;

2. revidiralo cene, kjer bo to mo
goče;

3. revidiralo kupce glede na njiho
vo plačilno sposobnost;

4. revidiralo stroške po obratih;
5. predvidelo fizično povečanje 

proizvodnje za II %.
Vse zaposlene je potrebno opozo

riti, da je to leto zelo težavno za 
gospodarstvo. Zato morajo biti 
strpni. Tudi vodstvo podjetja se tru
di, da bi našlo ugoden prehod preko 
težav, ki se pojavljajo pretežno ne
odvisno od podjetja. Vsaka nepremi
šljena reakcija lahko povzroči le te
žave, ki ne bi vodile k boljšemu us
pehu, katerega si vsi želimo.

- Sprejel je delovni koledar pod
jetja.

KDAJ HRANILNE 
KNJIŽICE?

V osmi številki z dne 10. 
11. 1972 smo obvestili v 
članku KDAJ HRANILNE 
KNJIŽICE, da bo naše pod
jetje uvedlo del izplačila na 
hranilne knjižice. O koristi, 
ki jo ima podjetje in posa
meznik, je v omenjeni števil
ki podrobno opisala tudi 
Dolenjska banka in hranilni
ca Novo mesto.

V današnjem glasilu vas 
obveščamo, da pričnemo z 
izplačilom osebnih dohod
kov na hranilne knjižice le
tos, to je z mesecem julijem. 
Ker mora podjetje za banko 
sestaviti seznam vseh zapo
slenih s točnimi naslovi biva
lišča posameznika, prosimo 
vse zaposlene v podjetju, da 
se najkasneje do 15. junija 
zglasijo v svoji obratni pisar
ni z osebno izkaznico, kjer 
se bodo izpisali točni osebni 
podatki. Dvig gotovine se 
opravi samo z osebno izka
znico, zato mora imeti pod
jetje točne podatke.

Vse ostalo v zvezi s tem 
poslovanjem bo objavljeno v 
naslednji številki našega ča
sopisa.

- Potrdil je samoupravni spora
zum o zdravstvenem zavarovanju.

- Potrdil je pogodbo o dolgoro
čnem poslovno - tehničnem sode
lovanjem med Novolesom in gozdni
ma gospodarstvoma iz Novega mesta 
in Kočevja. Ta pogodba vsaj delno 
zagotavlja boljšo preskrbo s surovi
no.

- Potrdil je samoupravni spora
zum o medsebojnem sodelovanju 
med Novolesom in Jugoeksportom, 
ki ureja vprašanje planiranja proiz
vodnje, prodaje in delitve dohodka 
med podjetjema.

- Sprejel je poslovnik o investicij
skem vzdrževanju, ki določa način 
za obračun stroškov investicijskega 
vzdrževanja v podjetju.

- Sprejel je sklep, po katerem naj 
odbor za medsebojna razmerja ime
nuje komisijo za priprave in organi
zacijo samoupravne kontrole v pod
jetju.

— Imenoval je Aleša Kulovca za 
člana skupščine solidarnostnega sta
novanjskega sklada občine Novo 
mesto.

— Povečal je ceno kosilom za 1 
din in malicam za 0,50 din ter dolo
čil, da je malica za nočno izmeno 
brezplačna.

ODBOR ZA EKONOMIKO

je na seji 19. 4. 1973 obravnaval:
- imenoval člane inventurne ko- 

nisije, komisije za osnovna sredstva 
in komisij za popis obratnih sred
stev;

- obravnaval predloge za zmanj
šanje cen po enoti proizvoda v TSP 
in TPP;

- sklenil, da ostanejo rezervni 
skladi osebnih dohodkov po obratih 
taki, kot so;

- sklenil, da morajo obrati v bo
doče prošnje za posojila sredstev za 
izplačila osebnih dohodkov nasloviti 
odboru za ekonomiko;

- predlagal DS podjetja, da odob
ri še 20 % soudeležbo pri najetju po
sojila za izgradnjo hidrantskega om

režja. Soudeležba bi znesla 100.000 
din.

ODBOR ZA TRŽIŠČE

je na seji 19. 4. 1973 obravnaval:
- samoupravni sporazum z Jugo

eksportom iz Beograda, kj. zagotav
lja soodločanje pri prodaji artiklov 
Novolesa;

- ugotovil, da prodaja izdelkov 
obrata TPP pada, kar je posledica 
manjšega povpraševanja po tem po
hištvu, zato se je potrebno še bolj 
usmeriti na izvoz;

- ugotovil, da so sredstva za re
klamo izdelkov premajhna, še po
sebej v sedanji tržni situaciji.

ODBOR ZA PROIZVODNJO 
IN RAZVOJ

je nr seji 20. 4. 1973 ponovno 
razpravljal o pogodbah o oddaji del 
za zasteklitev hale v Soteski tovarišu 
Igorju GRUDNU in Dragu REBER
NIKU in o izvedbi ogrevanja in izo
lacije tovarišema Marjanu JAZBIN- 
ŠKU in Slavku MARKOVIČU. 
Sporno je bilo vprašanje, ali je od
bor ukrepal pravdno, ker je dela od
dal privatnikom. Odbor meni, da je 
priporočilo DS podjetja, s katerim 
ne priporoča pogodbenih del, jasno, 
vendar gre v navedenih primerih za 
pogodbe s privatniki, ki imajo regi
strirane obrti in ne gre za pogodbe
ne dela.

Glede vprašanja, zakaj CRD ni 
enakopravno sodeloval pri izboru iz
vajalcev za ogrevanje hale v Soteski, 
je odbor ugotovil, da le-ta v ponud
bi, kljub ponovni zahtevi, sploh ni 
navedel datuma za dokončanje del, 
zato ga ni bilo mogoče upoštevati 
pri izboru izvajalcev.

Odbor meni, da je potrebno v bo
doče točno razčistiti kdaj in kako 
se lahko sklepajo pogodbe:

- s privatnimi obrtniki,

- s privatniki, ki imajo popoldan
sko obrt in so zaposleni v Novolesu,

- s pogodbo o delu s sodelavci 
Novolesa.

Potrebno je pripraviti ustrezno 
navodilo in tudi natisniti vse formu
larje v zvezi s pogodbami in pogod
bami o delu. Dokler to ne bo ureje
no, odbor ne bo potrjeval pogodb.

ODBOR ZA
MEDSEBOJNA RAZMERJA

je na seji dne 21. 4. 1973 razprav
ljal:

- o delu krajevne skupnosti Stra
ža in predlagal tovariša Jadrana Žni
daršiča in Stefana Jakliča za pred
stavnika v odboru krajevne skupno
sti;

- o družbenem dogovoru o kad
rovski politiki občine Novo mesto 
in sklenil, naj da kadrovska služba 
strokovne pripombe na vsebino do
govora;

- obravnaval spremembe ocen 
delovnih mest in ocen novih delov
nih mest ter jih predlagal v potrditev 
DS;

- obravnaval in sprejel v delovno 
razmerje nove sodelavce ter obrav
naval premestitve že zaposlenih de
lavcev;

- sklenil, da se tovarišema Zden
ki in Venu BUKOVEC podeli v letu 
1974 eno od stanovanj v Novem me
stu;

- potrdil nadure sodelavcem, ki 
prejemajo stimulacijo;

- sklenil, da gredo sodelavci lah
ko na letovanje v sodelovanju s po
djetjem Alpe - Adria tudi na kredit 
in da jih bo kreditiralo podjetje;

- sklenil, da vsakemu direktorju 
sektorja pripada le 5 oddajnic za 
drva poslovnim partnerjem.

m
1

Dobri delovni pogoji vplivajo na storilnost (Foto: Sandi Mikulan)
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OSEBNI DOHODKI
MESEČNO POVPREČJE:

MESEC Št.plač-
anih ur

II.poU. 1972 184
januar 1973 184
februar 184
marec 184
april 184

NOVOLES TDP TSP TPP TVP ŽAGA ŽAGA UPRAVA IN
STRAŽA SOTESKA POMOŽ. DEJ

1.718,25 1.565,22 1.679,00 1.679,40 1.511,25 1.900,10 1.678,98 2.376,97
1.841,84 1.652,32 1.762,72 1.773,76 1.635,76 2.044,24 1.841,84 2.585,20
1.828,96 1.641,28 1.775,60 1.748,00 1.654,16 2.082,88 1.884,16 2.434,32
1.849,20 1.689,12 1.760,88 1.744,32 1.670,72 2.130,72 1.825,28 2.493,20
1876,80 1687,28 1779,28 1819,76 1668,88 2159,64 1878,84 2530,00

V J

V preteklem štirimesečnem 
obdobju je v osebnih dohodkih 
opaziti občuten porast v pri
merjavi z enakim obdobjem v 
letu 1972, saj je znašal povpreč
ni osebni dohodek za obdobje 
lani 1.452,53 din, medtem ko 
je bil letošnji povprečni osebni 
dohodek 1.840 din.

Iz tabele je mogoče podrob
no razbrati povprečne osebne 
dohodke v podjetju in obratih v 
preteklih mesecih in zaključiti, 
da so se osebni dohodki v pri
merjavi s povprečjem lanskega 
drugega polletja občutno pove
čali.

Osebni dohodki v obdobju 
od januarja do marca so se le 
malo spremenili, za kar je po
trebno iskati vzroke predvsem v 
pomanjkanju surovine za proiz

vodnjo in slabšem plasmanu 
naših proizvodov, predvsem v 
obratu TPP.

Upamo, da so to le prehodne 
težave, ki jih v podjetju opaža
mo že več let v enakem obdob
ju (spomladi) in da bo v bodoče 
mogoče normalno povečevati 
tudi osebne dohodke. Vsekakor 
pa je potrebno opozoriti, da 
osebne dohodke lahko poveču
jemo predvsem z boljšim gospo
darjenjem s sredstvi za delo, 
lesom, repromateriali, boljšim 
izkoriščanjem le-teh, večji pri
zadevnosti nas samih v upravnih 
službah in proizvodnih obratih, 
saj cene našim proizvodom že 
dolgo ne moremo ustrezno po
večati in od tod ne moremo pri
čakovati bistvenega povečanja 
osebnih dohodkov.

Kako do stanovanj?
Kot celotna družba tako tudi Novoles v preteklem obdob

ju ni stanovanjski problematiki dal takega poudarka, kot ji 
gre, čeprav tega ni zanemaril, saj si je v tem času pridobil 
fond 80 stanovanj, ki ni majhen.

S sistematičnim reševanjem 
stanovanjskih problemov je No
voles pričel leta 1971 in 1972, 
predvsem pa po resoluciji o na
daljnjem razvoju stanovanjskega 
gospodarstva skupščine republi
ke Slovenije. V osnovi si je No
voles zadal sledeče principe pri 
reševanju te problematike:

1. Obračati fond 80-ih stano
vanj s tem, da se kreditirajo sta
novalci do največje možne mere 
in da se od njih zahteva, da z 
zgraditvijo lastne hiše stanovan
je čimprej izpraznijo,

2. kreditirati tiste, ki si želijo 
zgraditi lastno hišo in imajo za 
to ustrezno dokumentacijo;

3. dokupovati nova stanovan
ja;

4. kreditirati popravila starej
ših stavb v zasebni lasti in s tem 
izboljšati kvaliteto dosedanjega 
stanovanja.

V prvi fazi torej Novoles želi 
čimbolj izkoristiti svoj stanova
njski fond. Tako je v letu 1972 
bilo kreditiranih — nekaj v celo
ti, nekaj pa deloma — 6 prosil
cev, ki bodo v najkrajšem času 
izpraznili Novolesova stanovan
ja. V letu 1973 pa bomo kredi
tirali še nadaljnjih 8 takih pro
silcev.

V tem obdobju smo pričeli 
tudi z organizirano montažno 
gradnjo. Graditeljev je 7 in vsak 
od njih je prejel iz sklada za sta
novanjsko izgradnjo v letu 1973 
60.000 din kredita, kot dovol
juje Novolesov Pravilnik o do
deljevanju kreditov, ter bančno 
posojilo v vrednosti 48.000 din.

Letos je odbor za medseboj
na razmerja razdelil še 580.000 
din med prosilce, ki so prošnje 
vložili v letih 1971 in 1972. Žal 
tudi tako velika vsota ni bila 
dovolj, da bi ustregli vsem že

ljam, zato so nekateri dobili le 
del kredita, nekateri pa bodo 
morali počakati še eno leto.

V izgradnji sta tudi že dve 
novi stanovanji na podstrešju v 
bloku 75 v Straži. Namenjeni 
sta bili dvema družinama, ki ju 
je odbor smatral za najpotreb
nejši. To sta bila Alojz Senica in 
Anton Kumelj. Žal je le eden 
verjel odboru za medsebojna ra 
zmerja in bo tako stanoval v 
enem največjih stanovanj v 
Straži. Drugi pa si je raje stano
vanje vzel sam in se nasilno vse
lil v napol izseljeno stanovanje v 
bloku 87, kar je gotovo obsoja
nja vredno. Novoles je zoper 
njega vložil tožbo, ki se sedaj 
rešuje na Vrhovnem sodišču 
Slovenije. Še tako velika potre
ba samovoljnosti ne more opra
vičiti.

V daljšem obdobju pa ,,No- 
voles“ proučuje možnosti gradi
tve blokov in samskega doma v 
Straži, s čimer naj bi že v dogle
dnem času le prišli do še večje
ga števila kvalitetnejših stano
vanj.

ALEŠ KULOVEC

ZA RAZVOJ 
DELAVSKIH UNIVERZ

„Le delavci, izobraženi sa
moupravljavci, bodo osnov
na sda družbene preobrazbe 
na podlagi ustavnih dopol
nil. To pa je naloga, za kate
ro zaenkrat delavske univer
ze kot ustanove za splošno 
družbeno in strokovno izo
braževanje delavcev mate
rialno in kadrovsko niso do
volj usposobljene."

FRAN ŠETINC 
(na 32. seji CK ZKS)
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PIŠE: SLAVKO MEDLE HANNOVER 1973
Čeprav sem dokaj reden obi

skovalec sejmov strojev in opre
me za lesno industrijo, sem bil 
ob obisku letošnjega hannover- 
skega sejma vseeno presenečen 
nad silnimi koraki, ki jih dela 
sodobna tehnika. Razveseljivo 
pri tem je, da lesno strojništvo 
prav nič ne zaostaja.

Kakor so bili pred dvema le
toma najbolj značilni nosilci na
predka stroji, ki so bili krmilje
ni z raznimi programi, tako so 
se letos pojavili že elektronski 
računalniki, ki s pomočjo luk
njanih kartic, na katerih so 
vluknjani posamezni programi, 
nastavljajo cele sisteme strojev. 
Seveda so ti sistemi izredno dra
gi in uporabni ter dostopni sa
mo največjim tovarnam. Videti 
pa je, da proizvajalci posvečajo 
večjo pozornost strojem za plo
skovno pohištvo, kar pa je razu
mljivo, saj je ta tehnologija eno
stavnejša in se jo da lažje avto
matizirati in programirati. 
Poraba časa za nastavljanje stro
jev je pri sistemih z računalni
kom skoraj nepomembna, pa 
tudi samo delo zahteva v glav
nem samo nadzor. Sistem stro
jev od formatnega obreza, do 
brušenja upravljata le dva delav
ca.

Seveda je viden napredek 
tudi na področju masivne pred
elave lesa, vendar le-ta ni tako 
silovit kot pri ploskvi. Verjetno 
je vzrok v manjši konkurenci 
med proizvajalci strojev ali pa v 
stagnaciji predelave masivnega 
lesa. Razmah industrije vseh 
vrst plošč, plastičnih nadomest
kov lesa je tako velik, da ni 
čudno, da gre vštric tudi indu
strija strojev za nadaljno obde
lavo omenjenih materialov.

Tradicionalni proizvajalci 
strojev za predelavo masivnega 
lesa, kot so Knoevenagel, Zuck- 
ermann, Wigo, Reichenbacher, 
Bacci, Hempel, Locattelli in 
drugi, so bili seveda vsi prisotni 
s svojimi najnovejšimi dosežki.

Kot posebno zanimivost bi 
omenil KNOEVENAGLOV 
dvojni karusel, ki poleg osnovne 
faze rezkanja opravi še prikraj- 
ševanje, vrtanje, brušenje, po 
novno brušenje itd. Vse to se 
opravi, ne da bi moral delavec 
obdelovanec prestavljati. Ro
čno opiralo gugalnika je moč 
na tem karuslu narediti od za
četka do konca, ne da bi ga bilo 
treba med obdelovanjem jemati 
v roke.

Zanimiva je bila tudi kopirka 
firme Zuckermann, ki skopira 
in obrusi stilno nogo v eni fazi. 
Pripomniti je treba, da je noga 
obdelana tako kvalitetno, kakor

je ni moč obdelati na klasičen 
način, ki je v navadi pri nas. 
Stroj zamenjuje devet delavcev, 
stane pa približno 70 milijonov 
S din.

Omenil bi še LOCCATTE- 
LLIJEVO brusilko za struženje 
elementov, ki pomeni bistven 
napredek v primerjavi z že po
znanimi. Stroj je kombinacija 
brušenja s statičnim papirjem 
(sistem Hempel) in osne brusil- 
ke. Obdelovanci so izredno 
dobro obrušeni, brez zadrtin in 
obročkov.

Tudi tehnika površinske ob
delave je naredila nov korak. Si
cer obljubljenega Steinemmano- 
vega atomskega sušilnega kanala 
nismo videli (menda ni še zrel 
za serijsko proizvodnjo), so se 
pa izkazali drugi proizvajalci, 
kov so Wemhoenner, Hacke- 
mack in Eisenmann. Medtem 
ko se je Eisenmann že tako raz
rasel, da dela samo še velike la
kirnice, pa sta razstavljala Ha- 
ckermack in Wehoenner zelo 
zanimive sušilne kanale. Zani
mive predvsem zato, ker so gra
jeni za navpični dvig sušečih 
elementov. S tem je bilo veliko 
prihranjenega na prostoru. 
Omenjeni kanali bi bili posebno 
primerni za nas, ki smo utesnje
ni v lakirnicah.

Kot posebno poglavje bi 
omenil sredstva za notranji 
transport in skladiščenje. Pov
sod je slutiti težnjo po raciona
liziranju dela, kar je tudi do
seženo, saj delujejo že celi siste
mi transporta materiala ali pa 
skladiščenje brez človeške roke. 
Hannover nam je potrdil, da je 
bila odločitev za regatna skladi
šča v TDP in sedaj v TSP pravil
na.

Posebej bi lahko omenili tudi 
tako imenovano „spremljevalno 
industrijoTo so proizvajalci 
strojnih elementov, hidravlike, 
pneumatike, vakuumske tehni
ke, relejev itd. Ugotavljali smo, 
da je Nemcem in Italijanom lah 
ko graditi zahtevne in komplici
rane stroje, saj imajo na trgu 
vso veliko paleto različnih ele
mentov, ki jih vgrajujejo v stro
je. Ugotavljali pa smo tudi, da 
se naši proizvajalci (kot Žičnica 
in Bratstvo) premalo vključuje
jo v mednarodno delitev dela. 
Zakaj morajo vse strojne ele
mente narediti sami, ko pa jih 
večino lahko kupijo od speciali
ziranih proizvajalcev?! Pri vseh, 
tudi največjih nemških in itali
janskih proizvajalcih, je bilo vi
deti, da so samo predvsem kon
struktorji, potem pa montažer
ji. Zakaj delati n. pr. lastne 
pneumatske cilindre, če pa se

dobi pri Martonairu vse od naj
manjšega releja do cilindra pre
mera 500 mm. Mislim, da gor
nja ugotovitev velja tudi za naše 
tehnologe, ki naj bi se pri iz
boljšavah in rekonstrukcijah na
ših strojev bolj posluževali iz
delkov, ki so že na trgu (našem 
in tujem).

Obiskovalcem sejma tudi ne 
more uiti občutek strahovite 
konkurence, predvsem med 
nemškimi in italijanskimi proiz
vajalci, v boj pa se vse bolj 
vključujejo tudi britanski tovar
narji. Proizvajalci se združujejo 
v močne grupacije, ki nastopajo 
na trgu, predvsem tujem, enot
no s kompletnimi postrojenji, 
celimi tovarnami, mnogokrat pa 
je vključen celoten inženiring.

Omeniti velja še, da je sejem 
sicer splošno tehnični, vendar 
specializiran po panogah. Tako 
ima strojegradnja za lesno indu
strijo na razpolago tri ogromne 
hale, pa vendar so morali mno
go razstavljalcev odkloniti zara
di premajhnega prostora. Pred
nost Hannovra je tudi v tem, da 
je razporejen po panogah in ne 
po državah kot Zagreb, kjer se 
vidi vse in nič. Ravno vsled po
manjkanja prostora je bil leto
šnji sejem zadnji v sedanji obli
ki, prihodnji bo specializiran, 
videti bo pa še več, kot je bilo 
letos.
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Delo sindikata v 
preteklem obdobju

Z občnim zborom, ki je bil 20. aprila letos, se je menjal tudi 
centralni odbor sindikata našega podjetja. Ob tej prelomnici se 
zastavlja vprašanje, kakšno vlogo naj ima centralni odbor in kaj je 
bilo stoijenega v prejšnji mandatni dobi? Odgovor na prvi del vpra
šanja ni težaven, saj ima odbor tak obseg dela, da ga v podrobnosti 
ne bi mogel razčlenjevati.

V programski osnovi zveze sindi
kata, katere smernice bi morali upo
števati tudi mi, so bile v ospredju 
predvsem tele naloge:

- razvijati samoupravljanje kot 
temeljni družbeno ekonomski odnos 
ter ga razširjati v naši del. organiza
ciji;

- usklajevati interese obratov del. 
skupin in posameznikov z interesi 
podjetja;

- izpopolnjevati oblike samoup
ravljanja in natančneje opredeliti 
odgovornost vsakega posameznika v 
samoupravnem sistemu;

- storiti vse za višjo izobrazbeno 
in kulturno raven zaposlenih in s 
tem uresničevati načelo, da sta zna
nje in splošna razglednost odločilna 
za dejavnost posameznikov v samo
upravnem sistemu;

- utrjevati socialno varnost zapo
slenih, boriti se za njihovo višjo ži
vljenjsko raven in za stalno izboljše
vanje življenjskih in delovnih pogo
jev zaposlenih;

- doseči večjo enotnost in učin
kovitost sindikalne organizacije kot 
celote s stalnim izpopolnjevanjem 
metod političnega delovanja s smo
trno kadrovsko politiko in stalnim 
izobraževanjem sindikalnega aktiva.

To so osnovne naloge, ki so bile 
postavljene pred naš odbor. Mnogo 
nalog, ki so v neposredni zvezi z na
vedenimi, smo reševali v enostavnej
ši obliki, nekatere naloge rešuje sa

Smisel ugotavljanja 
izvora premoženja

Namen prijavljanja virov pre
moženja je predvsem v tem, da 
tiste, ki so se kakorkoli material
no okoriščali in zlorabljali svoj 
položaj, odstranimo s pomemb
nih delovnih mest in funkcij - 
druge pa zaščitimo pred neupra
vičenimi očitki in napadi ter jih 
moralno-politično podpremo pri 
njihovem delu. V zvezi z delom 
komisij za ugotavljanje izvorov 
premoženja je treba opozoriti še 
na nekaj. Delo je sicer več ali 
manj steklo, drži pa tudi, da so 
večinoma počasne, da niso do
volj dosledne, čemur pa je med 
drugim vzrok tudi pomanjkanje 
podpore subjektivnih sil, to je 
družbeno-političnih organizacij. 
Brez takšne podpore ne more bi
ti potrebnega ozračja in komisije 
ne morejo dobro delati. Tudi ne 
gre, da bi sedaj prav vso odgo
vornost za zatiranje deformacij 
prevalili na komisije. Skratka, 
nujno je, da dosežemo na tem 
področju večjo učinkovitost. 
(Besede Franca Popita)

mo podjetje, brez vpliva in potenci
ranja sindikalne organizacije, veliko 
nalog pa je zaradi obsežnosti ostalo 
nerešenih in odprtih za razpravo ter 
odločanje novemu odboru.

Kljub temu, da je odbor v celoti 
vedno aktiven in da je s prizadeva
njem reševal vse naloge, menim, da 
nismo storili vsega, kar bi morali. V 
zagovor našemu pomanjkljivemu de
lu naj poudarim, da delamo v zdra
vem in čvrstem kolektivu, kar je po
trebno samo krepiti in utrjevati. No
vi odbor ima pred seboj mnogo teža
vnejšo pot, saj se je znašel pred pre- 
formiranjem podjetja v temeljne or
ganizacije združenega dela. To po
meni, da je nujno kjub reorganizaciji 
ohraniti zdravo in kleno celoto.

Na koncu želimo členi starega od
bora novemu odboru plodno in us
pešno delo.

Peter Martinčič
Delo na sodobnih strojih zahteva tudi od delavca veliko strokovnost

(Foto: Sandi Mikulan)

Pet minut s samoupravljalci
Z Alojzem Senico, ki je že 

4 leta zaposlen v tovarni ve
zanih plošč, sva se pogovar
jala o enem glavnih sovražni
kov človeštva — alkoholu. 
Ker je tov. Senica zdravljeni 
alkoholik, je lahko povedal 
kaj več o tem zlu.

„Kot vemo, ste se zdravili 
za alkoholizmom. Zanima 
nas, kaj vas je pripeljalo do 
tega, da niste mogli živeti 
brez alkohola? “

„Začelo se je že pred de
setimi leti, ko sem bil pismo
noša pri pošti. Pri raznašanju 
pisem sem dobil skoraj pri 
vsaki hiši Šilce žganja ali ko
zarec vina, čeprav bi raje kos 
kruha. Tako je to postalo 
vsakdanja navada in življenja 
brez alkohola si ni bilo moč 
predstavljati. To je zapustilo 
neprijetne posledice. Pred
vsem so bili na dnevnem re
du prepiri v družini, prereka
nja s sovaščani in podobno. 
Skoraj neverjetno se mi zdi, 
da je bilo tako. Tudi v službi 
mi niso nič več zaupali, sicer 
pa-kdo bi zaupal alkoholi
ku? Zato so me tudi odpu
stili. “

„Kdo vas je napotil na 
zdravljenje? “

„Po odpovedi službe na 
pošti sem bil brez dela in 
upal sem, da bom dobil delo 
v Novolesu. Ko sem se poza

nimal za službo v kadrov
skem oddelku, mi je kadro- 
vik dejal, da z delovnim raz
merjem ne bo nič, dokler se 
ne pozdravim. Zato sem se 
takoj odločil, da oddidem 
na zdravljenje.

„Kje ste se zdravili"?
„Bolnica za zdravljenje 

alkoholikov je v Škofljici."
„Kako poteka zdravlje

nje"?

Premagal
preteklost

„ Vsakdo misli, da se alko
holiki zdravijo le z injekcija
mi, pa to ni res. Bolniki se 
zdravijo s pomočjo psihične 
terapije. To so vsakodnevna 
predavanja in razgovori o al
koholizmu ter njegovih po
sledicah. Najprej se mora 
vsak bolnik predstaviti osta
lim pacientom, kar pomeni, 
da opiše svojo pivsko ka
riero. Dokler tega ne pove, 
ne more začeti z zdravlje
njem. Po predstavitvi opravi

vsak bolnik še izpit iz alko
holizma. “

„Koliko časa poteka 
zdravljenje? “

„Različno. Za tistega, ki 
se aktivno vključi v zdravlje
nje, traja praviloma tri mese
ce, za ostale pa dalj. “

„Kakšno je vaše počutje 
po zdravljenju? “

„Lahko trdim, da odlič
no. Že dve leti, odkar sem 
ozdravljeni alkoholik, ne ču
tim nobene želje za alkoho
lom. Počutim se zelo dobro, 
posebno še zategadelj, ker so 
sovaščani zelo prijazni z me
noj, kar velja tudi za sode
lavce. Na tem mestu bi se 
rad zahvalil samoupravnim 
organom podjetja, ki so mi 
omogočili, da sem prišel do 
stanovanja ter mi na ta na
čin pomagali še bolj utrditi 
voljo do abstinence. Ne mo
rem tudi mimo tega, da ne 
bi še enkrat povedal kakšen 
sovražnik je alkohol, kako se 
ljudje premalo zavedajo, kaj 
imajo, če niso alkoholiki."

„Ali poteka zdravljenje še 
po terapiji v Škofljici? “ 

„Zdravljenje ne, se pa se
stajamo zdravljeni alkoholiki 
vsak teden v klubih, kjer iz
menjujemo izkušnje ter po
magamo tovarišem, ki zapa
dejo v recidiv (ponovno uži
vanje alkohola). “
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Kje, kdaj in kako imamo...
zavarovano svoje 

premoženje?
Celotno premoženje „Novolesa“ je zavarovano pri Zavarovalnici 

„Sava“ poslovni enoti Novo mesto. Premije zavarovanja se plačuje
jo po posameznih panogah, kjer je s pravilniki določeno, katere 
nevarnosti krije posamezno zavarovanje. Tako imamo zavarovan 
industrijski požar, strojelom, odgovornost, vlom, avto-nezgode in 
kasko zavarovanje.

Požarno zavarovanje nam tako 
krije nevarnosti požara, strele, ek
splozije, viharja, toče itd. Če je po
sebej dogovorjeno, je krita tudi ne
varnost poplave, izliva vode, zemelj
skega plazu. Prav tako krije to zava
rovanje nevarnost uničevanja ali po
škodbe zavarovanih stvari, zaradi re
ševanja ob nastanku zavarovalnega 
primera (pri gašenju požara, pri ru
šenju ali odnašanju zavarovanih stva
ri, ter pri dajanju pomoči) ali zaradi 
izginotja zavarovanih stvari ob zava
rovalnem primeru. Požarno zavaro
vanje krije samo gmotno škodo, ki 
je zaradi zavarovane nevarnosti na
stala na zavarovanih stvareh, ne pa 
druge posredne škode (odškodnin
ske odgovornosti, izgube zaradi pre
kinitve dela). Po zavarovalnem pri
meru mora zavarovalec dati najpo
zneje v petih dneh popis uničenih 
ali poškodovanih stvari in navesti 
njihove vrednosti.

Morda bo kdo rekel, da so premi
je zavarovanja prevelike, če napi
šem, da samo za požarno zavarova
nje plačujemo letno okoli 55 starih 
milijonov dinarjev. To je mnogo, a 
če se spomnimo požara leta 1970 v 
TSP, ko je pogorela cela hala in smo 
zanjo dobili 10-krat več, kot smo 
plačali celoletne premije za zavaro
vanje za tisto leto, bo gotovo vsak 
raje imel svoje imetje zavarovano in 
v primeru nesreče ne bo tako priza
det, ker mu bo zavarovalnica poma
gala.

Strojelomno zavarovanje krije ne
varnost uničenja ali poškodbe zava
rovanih stvari, ob nezgodi v obrato
vanju, za katero se štejejo dogodki, 
ki nastanejo nepričakovano in izne
nada pri uporabi zavarovane stvari, 
zaradi: napake v konstrukciji, mate
rialu in izdelavi, neposrednega delo
vanja električne energije (kratkega 
stika, prenapetosti), razleta ah raz
pada delovanja centrifugalne sile; za
tajitve varovalne ali regulacijske na
prave; padca zavarovane stvari, pad
ca ali udarca drugega predmeta na 
zavarovano stvar itd. To zavarovanje 
ne krije druge škode zaradi: požara, 
eksplozije, korozije, sevanje, stara
nje, prekomerne vibracije, preobre
menitve in prenapetosti strojev, 
obratovanja pred končnim popravi
lom, itd.

Predmet zavarovanja pa niso: vse 
vrste orodja, svedri, noži, žage, leža
ji, verige, vrvi, prenosni trakovi, 
obloge na valjih iz gume, jermenje, 
potrošni material (gorivo, mazivo, 
sredstva za hlajenje). Med stroške 
popravila se štejejo tudi stroški de- 
montaže in montaže.

V letu 1972 smo za strojelomno 
premijo plačali okoli 40 starih mili
jonov din, od zavarovalnice pa smo 
prejeli približno 46 milijonov, kar je 
okoli 116 % premije.

Zavarovanje odgovornosti krije 
škodo zaradi civilno-pravnih odško
dninskih zahtevkov, ki jih tretje ose
be uveljavljajo proti sklenitelju zara

di nenadnega in presenetljivega do
godka (nesreče), ki ima za posledi
co: 1. telesne poškodbe, okvaro 
zdravja ali smrt neke osebe, 2. uni
čenje, poškodbo ali izginitev stvari 
(če je to izredno povedano v polici).

Zavarovalnica pa ne jamči in ne 
povrne škode, če sklenitelj z nakle
pom povzroči nesrečo, ne odgovarja 
za škode, do katerih pride zato, ker 
sklenitelj ne odstrani posebno nevar
ne okolnosti, kar je zahtevala zava
rovalnica. Za posebno nevarno se v 
dvomu šteje okolnost, zaradi katere 
je že prišlo do nesreče.

Za zavarovanje odgovornosti je 
„Novoles" plačal premijo okoli 5 
starih milijonov, od zavarovalnice pa 
smo dobili povrnjeno približno 8 
starih milijonov.

Vlomsko zavarovanje krije škodo 
vloma, poskusa vloma in ropa, če so 
pri tem zavarovane stvari odnesene, 
uničene ali poškodovane. Zavarova
nje pa ne obsega škode zaradi nava
dne tatvine, zatajitve ali poneverbe; 
primanjklaja ugotovljenega ob inve
nturah itd.

Pri vlomu mora biti obvezno 
obveščena tudi uprava javne varno
sti, ki napravi zapisnik in poišče 
krivce.

Stem člankom sem hotel pojasiti 
le najpomembnejše stvari v zvezi z 
zavarovanjem. Ostalo problematiko 
zavarovanja (kasko, avto-nezgode) 
pa bom detaljneje obdelal v eni 
izmed naslednjih številk našega lista.

Za kakršnakoli pojasnila v zvezi 
zavarovanja pišite na uredniški od
bor Usta „NOVOLES“.

Referent za DOZ: 
JANEZ ARTAČ

Slabosti minulega 
obdobja

Obdobje, ki ga obravnavamo, 
je odkrilo mnoge slabosti v delu 
Zveze komunistov Slovenije in 
njenih organov, ki jih moramo in 
moremo odpraviti. Omenili smo 
že pomanjkljivosti zaradi priti
skov, ki so potiskali ZK v vlogo 
spremljevalca družbenega giba
nja, ne pa njenega najpomemb
nejšega oblikovalca. Pri tem ne 
gre le za organizacijske slabosti. 
To zgovorno dokazuje tudi dej
stvo, da smo doslej vse preveč 
ločevali socialno sestavo ZK od 
celotne kadrovske politike. To je 
pripeljalo do tega, da v predstav
niških organih skoraj ni delavca 
iz neposredne proizvodnje, ni ga 
bilo celo v zboru proizvajalcev in 
tudi v sedanjih samoupravnih 
zborih jih ni. Isti razlogi kot gle
de delavcev so pripeljali do upa
da števila žensk in mladine prav 
v vseh organih - predstavniških 
in celo samoupravnih. (Iz poro
čila Franca Popita)

Kadrovske
vesti

V aprilu smo sprejeli na delo 
6 novih delavcev, in sicer:

1. KO Z AN Ivanko v tovarno 
vezanih plošč,

2. HROVATA Jožeta v to
varno stilnega pohištva,

3. ERJA VCA Antona v tovar
no stilnega pohištva,

4. TRAMTETA Stanislava v 
tovarno ploskovnega pohištva,

5. DRAŽETIČA Pileta na 
centralno skladišče lesa,

6. UHANA Jožeta v računski 
center.

V aprilu je delo prenehalo 18 
delavcev, in sicer - sporazum
no: BUKOVEC Ciril, VODI
ŠEK Ivan, ST ANIŠA Bernarda, 
KOBE Marija, MEDIC Metod in 
SUBAN Marija; samovoljno: 
HUMAR Stane, ZELENKA 
Anica, POGLAJEN Franc, ME
TELKO Marinka, PEĆAK 
Franc, ERJA VE C Anton in BE
LE Janez; upokojitev: ROM 
Nada_, v JLA: VRHO V A C Vesel
ko in COLARIČ Milan; negativ
na ocena delavca: GORIŠEK 
JANEZ; odhod v uk: MURN 
Boris

Ureja uredniški odbor. Glavni 
in odgovorni urednik; Slavko 
VIDMAR. Izdaja Lesni kombi
nat „NOVOLES" v Straži pri 
Novem mestu. Naklada 1600 iz
vodov. Stavek, filmi in montaža 
ČZP DOLENJSKI LIST. Tisk: 
KNJIGOTISK Novo mesto.
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